
ANATOLlA 
AYlN KONUGU 

Hacettepe U n iversitesi Çevre Uyg u lama ve Araşt ı r m a  
Merkez i M ü d ü r ü  
Doç.  D r. Muzaffer EViRGEN : 

"GÖKOVA' DA TERMiK SANTRAL YAPIMININ • • 

TUTARLI BIR GEREKÇESI· YOKTUR" 

N azmi KOZAK 

Ülkemizde, çevre konusu son yıllarda gündemde yer alan konuların başında yer almaktadır. Gün 
geçmiyor ki gazetelerde, dergilerde, televizyonlarda ... çevre ile i lgili  bir yazı, bir haber, bir yorum ... 
yer almas ın. Bütün bunlar ülkemizde artan çevre duyarlılığının birer göstergesidir. Sokaktaki insan
dan sanayicisine değin gelişmiş ülkelerdeki kadar olmasa da, bell i  bir bilinçlenme söz konusu. Aruk 
insanlannı ız, geride bırakacaklan dünyanın kendilerine emanet edi l diği gibi  pek "yaşanılır' 
olmadığını görüyorlar, emanete ihanet etmenin rahatsızlığını duyuyorlar. 

A N A T O Ll A  Dergisi 'nin bu sayıdaki konuğu Hacette Üniversitesi Çevre U ygulama ve 
Araştırma Merkezi Müdürü sayın Doç. Dr. Muzaffer EVİRGEN. Doç. Dr. Evirgen, önceki yıllarda 
Çevre Genel Müdürlüğü görevinde bulunmuş, çevrenin kuramsal ve uygulama yönleıiyle yakından 
ilgilenmiş. Kendisiyle ülkemizdeki çeşitli çevre sorunlan i.izeTine konuştuk. 
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A N A T O L I A :  Saym Evirgen . 
kendinizi Anatolia Dergisi okuyucu
Ianna ktsaca tantttr mtsmtz? 

EViRGEN : 1 973 yı l ında Hacet
t epe Ü nivers i tes i  M ü h e n d i s l ik 
F a k ü l tes i  Jeo l o j i  M ü h e n d i s l i ğ i  
bölümünden mezun old um. M üteak ip 
günlerde Hacettepe Üniversitesi'nde 
asistan ola rak gö reve başladım. 
Daha sonraki yı l larda, 1 979'da dokto
raın ı tamamladım. 1 984'de ya rdımc ı 
doçent o ldum. 1 985 Şubat ' ında 
Başbakanl ık  Çevre G enel M üd ü r · 
lüğü 'ne atand ım. Ve Ankara i l i  Çevre 
Koruma Vakfı yönetim kurulu başkan 
vek i l i  o larak, ça l ışmalarımı b i r  vakıf  
bünyesinde sürd ürmekteyim. 

A N A T O L I A :  Saym Evirgen, 
niçin çevre ? 

E V i R G E N :  Çevre i le i lg i l i  olarak 
bu soruyu, yalnız benim değil tüm in
sanlık açısından sormak lazım. Çevre 
i l e  i lg i l i  o lmak durumunday ı z .  
Çevremize sahip çıkmak zorundayız. 
Özell ikle 2000'1i yı l lara yak laşı rken in
sanoğ lunu bek leyen pek çok sorun 
var. Ve bu,  g eçt iğ im iz  yı l larda 
çevrenin kötü kullanı lması i le ortaya 
çıktı. Çevrenin kalk ınına amac ıyla, 
çevrenin turizm amacıyla, çevrenin 
sanayi leşme amacıy la ,  çevrenin 
ş e h i r leşme amacıyla kötü kul 
lanı lması sonucunda b üyük çevre 
problemleri ortaya çıktı. Bu, kalkınmış 
ü lkelerde bayağı b üyük masraflarla 
gideri lmeye çal ışı lan sorunlar olarak 
o rtaya çıkt ı .  Bunun karşı l ığında , 
Türkiye'de, kalkınmış o lan ü lke lerle 
aramızda o lan faz farkı nedeniyle,  
k a l k ı nın ış o lan ü lk e l e r in tec
rübelerinden de istifade etme şansına 
sahibiz. Yani şunu demek istiyorum; 
Türkiye yaşanan çevre k i r li l ik ler i  ya 
da çevre sorunlarının, kalkınmış olan 
ü lkelerdeki boyut larda ge l işmemiş 
o lması nedeniy le b i r  şansımız var. 
Ancak 1 985'1ere gelindiğinde, 87'1ere 
ge lindiğ inde, özel l ik le Bi rleşmiş Mi l 
let ler Çevre ve Kalk ınma Komisyonu 
ya da d iğer ismiyle Brutlant Komisyo
nu bi r  rapor hazı rlad ı .  Bu raporda 
çevre ve kalkınmanın mutlaka bera
ber ele a l ınması gerektiği üzerinde 
duruldu.  Nitekim 1 992'deki ikinci 
k ü rese l toplant ıda bu ana tema 
üzerinde çalı şmalar s ü rd ü r ü lecek. 
1 992 yı l ı  5 Haziran'ında B rezi lya'da 
toplanacak o lan i kinci Çev re ve 
Kalkınma Komisyonu'nda bütün ko-

ANATOLlA 

. . .  Çevre Genel Müdürlüğü'nü 
ya da çevrecileri bir miktar 
yeşiller gibi gören 'aman 
bunlara çokfazla imkcin 
verirsek, yatınmlan 
engelleyici işlere 

' kalkışabilirler" gibi bir 
endişe vardL Şu anda da bu 
şüphelerin kalktığı 
konusunda ciddi şüphelerim 
ıxır. 

nu lar, dünyanın karşı karşıya bu lun
duğu pek çok çevresel sorun, e le 
a lınacak. Aşağı yukarı 35 b in kişinin 
kat ı lacağ ı d ünyanın en büyük  
katı l ımlı toplantı larından b i r  tanesi 
o lacak. 

A N A T O L l A : Türkiye 'den de 
kattitm/ar olacak mt ? 

EViRG E N :  Tabii Türkiye'den de 
kat ı lma lar olacak . Aynı zamanda 
geçt iğ imiz ay larda Çevre Ba
kan l ı ğ ı 'nın anons ett iğ i  b i rtak ım 
çevreci gönü l lü  kuruluşlar, hatta ve 
hatta basından da bizzat, bir organi
zasyon içinde bu toplantıya temsi lci 
l e r in g ö t ü r ü l mes i konus unda 
çalışmalar var. Ön çalışmalar var. 

A N A T O L I A :  Efendim Tür
kiye 'deki çevre duyarltltğt konusunda 
bilgi verir misiniz? Türkiye 'de çevre 
konu/anna önem veriliyor mu ? Çevre 
duyarltltğtn yaygmltk durumu nedir? 

E V i R G E N : T ü rk iye 'de h e r  
geçen g ü n  çevreye karşı duyarl ı l ık 
artmakta. Bu güzel b i r  olay. Bunu, 
pek çok o layla k ı yas layarak 
söyleyebi l i r iz .  Bi rincis i ,  Türkiye'de 
bir on yı l öncesine baktığımızda 
çevre konusunda çok fazla duyarlı 
olmayan, çevre konusunda çok fazla 
bi l inçli olmayan bi rçok insanın şu 
anda çevreye karşı i lgi lerinin arttığını 
görmekteyiz. Bu yaşanan olaylar i le 
de pek işmiştir. Unutmayalım ki deni
ze atı lan vari l lerin bile Türkiye'deki 
çevre b i l incinin artmasına katk ıs ı  
o lmuştur. Bir tarihlerde Karadeniz'e 
atı lan korsan vari l ler ,  T ü rkiye'deki 
çevre b i l incinin artmasına pozit if 
yönde etk i etmi ş t i r .  A y rıca  
yaşadığımız diğer olaylar, b i r  kaplum
bağa hadisesi, Dalyan'da yaşanan 

sah i ldeki otel inşaası meselesi ,  zeh ir
li çöp lerin T ü rkiye'ye get ir i lmesi ,  
g ünlerce kamuoyunda ve basında 
tartışmalara yol açmıştır. Sonuçta ise 
kamu oyunun çev re konusund a  
b i l inçlenmesine yol açmıştı r. B u  ko
nuya duyarlı insanların çağaldığını 
gün be g ün görmekteyiz. 

A N ATO L I A :  Devletin çevre ol
gusuna yaklaştmt nastl? 

E V i R G E N : Devlet, aşağı yukarı 
1 9 8 5 ' 1 e r e  k a da r ,  hatta d a h a  
önce lerine kadar, b u  konu lardaki 
yatırım bütçesini çevrenin d ışındaki 
bi rtakım birimlere yansıtmışt ı r .  Yani, 
Çevre Genel Müdür l üğü ,  bir Çevre 
M üsteşarlığı vardır ,  ancak çevre ko
nusundaki yatırımlar d i rekt buradan 
d e ğ i l ,  başka i l g i l i  k u ru l u ş l a r  
vasıtasıyla yapılmaktad ı r. Örneğin,  
b i r  E t i b a n k ' ı n  b aca g a z ı  
desü lfizasyon ünitesinin yapı lması 
Etibank b ütçesinden yapı lmaktad ı r. 
Ama çevre içindir bu.  Ya da bir  büyük 
şehrin a l tyapısının tesis ed i lmesi, 
arıtım sistemlerinin yapı lmas ı ,  biyo lo
j ik arıtmaya kadar  g iden bir d iz i  
arıtmanın yapı lması , kanalizasyon 
sistemlerinin yapı lmas ı ,  ya da hijyen 
içme suyunun getiri lmesi g ibi pek çok 
yat ı r ım sadece çevre yatırımı o larak 
deği l ,  aynı zamanda o büyük şehrin 
belediyesinin ya da Bayındı r l ık ve 
iskan Bakanlığ ı 'nın, i l ler  Bankası'nın 
b ü tçes i n d e n  g i t m e k t e d i r .  B u  
bakımdan baş langıçta i lk nazarda . .  
sanki bu konulardaki yatı rımları , para
ları çok azmış gibi görülmekte. Fakat 
görünen o k i ,  şu anda gerek Çevre 
Bakanl ığ ı 'n ın e l inde bulundurduğu 
hava k i rl i l iği  önleme fonu vasıtasıyla, 
gerekse diğer yatı r ımc ı  i lg i l i  kurum-
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l a r ı n  b u  k o n u la rdak i  yat ı r ı m  
bütçelerinin, çevre için ödeneklerinin 
konu lmas ıyla, son yı l la rda devlet b i r  
miktar daha e l ini cebine sakınağa 
başlamıştır. 

A NATOL I A :  Efendim Türkiye'de 
çevre politikalanntn sanayileşmeyi 
durduracağ1, sanayileşmeye engel 
olacağma ilişkin bir korkudan söz edi
liyor. Bunun doğruluk derecesi nedir? 

E V i R G E N : Böyle b i r  korku var. 
Benim özel l ik le bürokraside görev 
a l d ı ğ ı m  g ün l e rd e  d e  s ı k  s ı k 
karşı laşt ığım, muhatap o lduğum ko
n u lardan bir tanesi b uydu.  Çevre 
Genel Müdürlüğü'nü ya da çevrecileri 
bir  miktar Yeşi l ler gibi  gören, "aman 
bunla ra çok faz la imkan verirsek, 
y at ı r ı m l a r ı  eng e l l e y i c i  i ş l e re 
ka lkışabi l i r ler" g ib i  b i r  endişe vardı. 
Ş u  anda da bu  endişelerin kalktığı ko
nusunda şüp helerim var. Açıkcası , 
bu bir bil inçsizl ik bence. Şöyle ifade 
edebil ir iz: Türkiye'de her  kademede,  
her seviyede insanda b i r  çevre bi linci 
eksikl iği görülmektedir. Art ı ,  geçmiş 
yı l larda çevre yat ı rımlar ın ı  sanki 
ka l k ınmaya eng e l  o l u c u ,  sanki 
kalkınınayı engelleyici b i r  yat ı rım ola
rak görme istidadı be l i rmiştir .  Ve 
vardı r  da bu.  Çevre yatı rımlarının ma
l iyet get i rici yat ı rımlar o lduğu konu
sunda b i r  takım görüş ler vardır .  Bütün 
bunları düşünecek o lu rsak, Türki
ye'de bürokrasiden özel sektöre ka
dar o lan ye lpaze içinde maalesef 
çevre b i l incinin eksik l iğ i  nedeniyle 
çevrenin yat ı rımlar konusunda bir ma
liyet unsuru olduğu,  yatı rımları engel
leyici  nite l i kte g e l işmel e r  göste
rebi leceği endişesi yaşanmaktadır. 
Bu yanlıştı r. N eden yanlıştı r ;  çünkü 

bütün çevre değerlerini biz şu anda 
ku l lanıyoruz. Ku l landığımız havadan 
içtiğimiz suya kadar, denizierimize 
kadar,  o rmanlarımı za kadar, kıyı 
larımıza kadar pek çok konuda çevre 
değerlerinin kul lanı lmas ı söz konusu
dur. Bu çevre değerlerinin pek çoğ u 
tükenebilen değerlerdir. Tükenebilen 
kaynaklard ı r. Yani yerine yenisini 
koyamazsınız. Yenilenerneyen enerji 
kaynakları vardır. Bunların çok den
geli ku l lanılması gerekir. Biz bu iş i  
yaparken de  sadece yarını deği l ,  
öbürgünü, daha öbürgünü düşünmek 
zorundayız. Bunları düşündüğümüz 
takd i rd e  anc a k  d e n g e l i  b i r  
kalkınmadan söz edebil ir iz. Bugün 
her türlü çevresel değerlerini kaybet
miş sağlıksız bir çevrede insanoğ lu  
yaşayama z .  Yaşayama yacağını  
gösterdi nitekim; çok uzaklara git
meye gerek yok, Ankara'nın havasını 
öyle b i r  kir lettik ki geçmiş y ı l larda, 
nefes alamayacak duruma geldik. 

A N A T O L I A :  Şu anda da öyle 
sayiiir . . .  

EV iRGEN : Şu anda d a  pek çok 
yerde öyle. Doğal gaz geldi, doğal 
gazın tümüy le  bütün semt l e re 
yayg ınlaştı rı l ınası f iziken mümkün 
deği l .  Tekno lojik o larak mümkün 
deği l . Mu hakkak Ankara'ya başka 
birtakım enerji, ama temiz enerji lerin 
g i rmesi gereki r. Ancak, doğalgaz ve 
d iğer  alte rnatif on u destekleyici 
enerj i  sistemlerinin katkısıyla, bun
ların bi leşkesi bize Ankara'da temiz 
havayı sağ layacaktır. Ama, kirli b i r  
çevrede insanların giderek soluk ala
maz d u ruma geldiği  b i r  çevrede ,  
kalkınalım, şeh i rleşe lim, sanayi le
şe l im derken bir güzel  k ir letmiş 

. . .  kirli bir çevrede, 
insaniann giderek soluk 
alamaz duruma geldiği. bir 
çevrede kalkınalım, 
şehirleşelim, sanayileşelim 
derken birdenbire, çok ucuz 
bulduğumuz, kıymetinin 
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farkına vamıadığımız havayı 
bir güzel kirletiyoruz. 

oluyoruz. Su larımızı , d enizlerimizi, 
körf e z l e ri m i z i  k i r l et i y o r u z  aynı 
şek i l d e .  O ralarda,  b ı rakın ba l ı k 
yetişmesini, etrafında insanların otu
ramayacağ ı  durumdaki pislikler nede
niyle aşı rı ki rlenmeler yaşanabi liyor. 
B u n la r ın  h ep s i  b i rd en yar ın ı  
d ü ş ü n m e d e n ,  ö b ü r g ü n ' ü  
düşünmeden yapı lan, sadece ve sa
dece "aman kalkınal ım,  maliyet ler  
öteki  gün lere ,  g e l ec e k  günlere  
sarksın, çevre konusundaki önlemleri 
gecikti rerek alal ım, ama önce biz 
i ş i m i z e  b q. ka l ı m ,  ka l k ı na l ı m" 
düşüncesiyle ortaya çıkmışt ı r. 

A N A T O L I A :  AltinCI Beş Yillik 
Kalkinma Plam 'nda "sürdürülebilir 
kalkinma kavramtna dayanan, insan 
sağliğin i  ve doğal kaynaklann 
yönetimini sağlamak ve gelecek ne
sillere, insana yaklŞir bir doğal, fiziki 
ve sosyal çevre birakmak temel ilke
dir" ibaresi yer almaktadir. Öte yan
dan aym Plan 'da çevreyle ilgili 28 
tane tedbir vard1r. A lttnc1 Plan 'da yer 
alan bu görüşler, Türkiye'de çevreyle 
ilgili bir zihniyet değişikliğinin 
işaretleri olarak değerlendirilebilir mi? 
Yoksa her zaman yapild1ğ1 gibi bütün 
bunlar birer aldatmaca ml ? 

E V i R G E N :  M u h a kkak düne 
gö re farklı laşmalar var. Bunu genel 
kalkınmı ş l ı k  seviyes ind en,  genel  
b i l inç seviyesinden, pek çok şeyiyle 
bunun bürokrasiye, eğ itime genel 
kültüre, yani spora kadar sayabi le
ceğ imiz  h e r  şeye kadar  o lan 
sektörlerde yansıdığını görebiliriz. Bir 
ülkeyi sadece bir tane parametresi i le 
yargı layamazsın ız .  O bakı mdan 
bugün mil l i  eğitimimizden üniversite 
eğitimimize kadar her şeyimizle biz 
ne kadar i l e ri g i tmişiz ,  ne kadar 
kalkının ışsak, görmemiz mümkündür. 
O açıdan şu anda 28 tane parametre
nin sayılmış olması , bunların yerine 
getirilmiş olması ancak birtakım ikti
darlarla, hükümel l e rle mümkündür. 
Yani hükümetin pol itikalar ında çevre 
k o n u s una o lan y a k laş ımı  i l e 
mümkündür. Ben bunu g eçmiş dört 
b uçuk yı l l ı k bürokrasi  tecrübemle 
söylüyorum. Eğer bir  h ükümet çevre 
konus undaki d uyar l ı l ı ğ ını pek  çok 
sektörde gösterecek o l u rsa, bunu 
hükümet program ına a l ı r. Ve daha 
önce de  yaz ı lmış olan, bir ölçüde de 
klasik olan Altınc ı Beş Yı l l ık  P lanı'na 
tedbi rleri  koyacak olan bürokrat lar. 



teknotratlard ı r ,  ama bunu uygulaya
cak olan hükümetlerd i r. Bu 28 tane 
parametreyi d e  uygulayabi l i r  ya da 
uygulamayabil i r. Geçmiş y ı l larda şu 
vard ı :  E lektrik enerjisi ü retmek için 
'aman kardeşim bundan vazgeçel im,  
b iz şu kadar daha ki lowatt saat elekt
riği ucuza elde edel im' endişesi vard ı .  
A m a  b i r  gördük k i  Yatağan Termik 
Santral ı ' n ı n  etraf ı nda yapm ış olduğu 
tahrifat orman ları  katletmiştir. Orman
lar yok o lmuştur. Onun gibi pek çok 
yerde baca gaz ı desü lf i zasyo n 
ü nitelerine başvurulmad ığ ı  takdirde, 
ya ni başlang ıçta bir tesisi yaparken 
onun çevre ö n leme tedbir ler in i  d e  
yap mazsa k ,  başlang ı çta k i lowatt 
saat in i  35 l i raya ucuz yapt ığ ı m ı z ı  
sand ı ğ ı m ız elektrik enerj isini belki üç 
y ı l  e lde  eder iz .  Ama dördüncü , 
beşinci ve ondan sonra gelen yıllarda 
35 l i ra değil 1 50 l i ra masraflarla elde 
etmeğe baş lar ız ,  çünkü çevremiz 
elden gitm iştir. 

A N ATO LIA : Sanmm bu zihniyet 
devam ediyor. Zira böyle olmasaydi 
Aliağa ve Gökova Termik Santralle
ri'nin inşaasma başlanmazd1 . . .  

E V i A G E  N :  Yal n ı z  Gökova i l e  
Al iağa'yı b i rib i ri nden  ay ı rdetmemiz 
laz ı m .  Y a n i  o b j e k t i f  ç e v r e  
yaklaş ı m la r ı  i ç i nde  düşü n me m i z  
laz ım. Belki benim buradaki bu sözüm 
b i raz şaş ı rt ı c ı  o lacak .  Ancak , 
Gökova bir termik santral yapı lması 
konusunda talihsiz bir  seçimdir. Bunu 
açıkl ı k la koya l ı m  o rtaya. Gökova'ya 
bugün termik santral yapı lmas ı ,  eğer 
siz o yöreyi turizm açısı ndan eşsiz bir 
bö lge o larak görüyor ve hatta bunu 
bütün dünya böyle karş ı l ıyorsa, bu
raya termik santra l  yap ı lmas ı n ı n  
aç ık lan mas ı ,  bence h içbir  şeki lde 
mantıki bir  gerekçayi bulamayacakt ır .  
Ama Aliağa iç in ayn ı  şeyleri söylemek 
istemiyoru m .  Al iağa, otuzbeş y ı l  
kadar önce sanayi bölgesi o larak ilan 
edi lmiş,  ad ı m lar at ı l m ış burada. Bir
tak ı m  rafi neri ler yap ı lm ış ,  petrokimya 
tesisleri yapı lm ış ,  demir çelik tesisleri 
yap ı lm ış ,  yani kendi ağ ı r  sanayimize 
kaynak vereb i lecek o lan pek çok 
s e k tö rü o r a d a  tapa r l a m ağ a  
başlam ı ş ız .  B i r  pi lot bölge o larak 
seçi lmiş  Aliağa. Daha da önemlisi 
hükümet le r  g e l m iş geçmiş ,  daha 
s o n ra b i r  h ü k ü m et d a h a  da 
pekiştirmiş, demiş k i  "ben burayı ser
best bölge i lan ediyorum,  burada bir-
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Kalkınma planlannda alınan 
çevre tedbirlerinin 
uygulamasını hükümetler 
yapar. Eğer bir hükümet 
çevre konusundaki · 
duyarlılığını pek çok 
sektörde gösterecek olursa, 
bunu hükümet programına 
alır. 

tak ı m  sanayi l eş m e le ri h ı z la n 
d ı racağım".  Serbest bölge i lan edi l 
m iş. Sonra da bu paralelde birtak ı m  
başka tesis l e r  d e  yap ı l mas ı na 
yönelik çal ışmalara g ir i lmiş. Nedir? 
Termik Santral yap ı m ı . E lbette yani ,  
b iz  Aliağa g ib i  yerlerde, A l iağa'ya 
yak ı n  o lan yerlerde b i rtak ı m  sanayi 
tesislerini odaklaşt ı ral ım .  Her tarafa 
dağıtmaya l ım  bun lar ı .  Neden ;  çünkü 
orası kir lenmiş bir bölgedir. Biz orayı 
otuz y ı l  ö ncesinden itibaren zaten 
sanayi bö lgesi  o larak seçmişiz.  
P lan lamada yerine oturmuş. Daha 
sonra da bu, serbest bö lge o larak 
i lan ed i l miş.  Ş imdi  burada biz im 
çevreciler o larak d ikkat edeceğ imiz 
bir tane ö n e m l i  parametre va r :  
Aliağa'ya yapı lan bu termik santra l ı n  
baca gaz ı ön leme tesisleri ne ölçüde 
yap ı l ma ktad ı r . N e  d e recede 
ar ı t ı lacakt ı r. Bunun peşinde ola l ı m .  
Çünkü orada b in  m egawatt l ı k  b i r  
santral yapı lmaktad ır.  Bunun ortaya 
çıkaracağ ı çevre etkileri çok fazlad ır. 
Bunun ortaya ç ıkaracağ ı baca gaz ı 
d esü l f izasyonu çok faz lad ı r . 
Desülfizasyona gitmeniz gerekmek
tedi r. Belki denoks parametrelerini 
de burada i ş l et m e n i z  g e re k 
mekted i r. Çünkü ayn ı zamanda 
Türkiye, s ı n ı rlar aras ı hava kirl i l iği ya
ratmama konusunda Avrupa boyu
tundaki  b i r  an laşm a n ı n  ta raf 
ü lkesid i r .  Burada bizim bu konuda 
imzam ız var. Bu, parlementodan da 
geçmiş. Devlet bunu kabul etmiş. Bir 
başka ü lkeye siz bunlar ı  t ransfer 
etmeğe kalkt ı ğ ı n ızda,  ya ni  hava 
ak ı m ı  vs. ile, o ülke gün gel i r  sizden 
tazminat talep eder. "Beni kir letiyor
sun" der. Geçmiş yı l larda böyle b ir
tak ı m  hadiseler yaşanm ışt ı r. Halen 

devam etmektedi r  bu. Bundan dolayı 
Al iağa k o n u su n da çok d ikkat l i  
konuşmak laz ım .  

ANATOLI A :  Aliağa Termik Sant
ra/i'nin inşasi devam ediyor. Termik 
santral çevreyi kirletmeyecek bir tek
nolojiye sahip mi? 

E V i R G E N : Şöyle söyleyeyim ,  
zaten bu ra s ı  b i r  sa nayi bö lgesi .  
Burası b i r  sanayi bölgesi olduğu iç in  
Aliağa Termik Santrali d e  bu sanayi 
bölgesi içinde yer a lmaktad ı r. Enerj i  
Baka n l ı ğ ı ' n ı n  daha ö nceki  aç ık 
lamaları nda da görüldüğü g ibi bu ter
m ik sanıra l d e  baca gaz ı  desü l 
fizasyon tesis leri yap ı lacakt ı r. Yan i  
bun lar  proje landir i lmişt i r  şu anda. O 
aç ıdan Aliağa'da hava k i rl i l iği d iğer 
santrallardaki gibi  o lmayacaktı r. Çok 
l imit li o lacakt ı r. Yani biz im hava kali
tesinin korunmas ı yönetmel iği  parale
l inde o lacakt ı r. Daha ö nce 1 986'da 
çıkar ı lan Hava Kalitesin in  Korunması 
Y ö n et m e l iğ i ' n d e k i pa ra m e t r e l e r  
ış ığ ında olacakt ı r. 

A N AT O L I A :  Saym Evirgen bi
liyorsunuz geçen aylarda çevreyle il
gili bir bakanilk olarak Çevre Ba
kanliği kuruldu. Çevre Bakanilğ1'nm 
Türkiye 'de çe vre o lgu s u n u n  
yaygmlaştmlmas1 için n e  yararli 
çalişmalan o/acakt1r? 

E V i R G E N :  Türkiye'de Çevre 
Bakan l ığ ı ' n ı n  kurulmas ı n ı  ben destek
l iyoru m .  Türk iye ' d e  Ç e v re B a 
kan l ığ ı ' n ın  kurulması önemli b i r  ad ı m  
olmuştur. Çevre hareketi aç ı s ından 
önemli  bir  ki lometre taş ıd ı r. Çevre Ba
kan l ığ ı 'n ı n  birtak ı m  fonksiyon ları  itiba
riyle eksik kurulmuş olması ya da onu 
b ı rakal ım Çevre Bakan l ığ ı ' n ın  belirl i bir  
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şek i lde çok idea l ö lçü lerde ku ru l 
mamış olması g ib i  keyfiyeti, ben şu 
anda lüzumsuz b i r  tartışma olarak 
görüyorum. N eden? Bir  kere bir ba
kanlığın kurulması ,  bundan sonrak i 
gün lerde pek çok şeyin yapı lab i l 
mesine imkan sağlar. Belk i  baş
lang ıçta çoK. ideal şart la rda bir ba
kanlık kurulamam ış ya da kurulmamış 
o labi l ir ,  ama bu öze l likle önümüzdeki 
gün lerde bu baka n lığı n teşki latının 
yerine oturmasıyla, yani teşki latlan
masını tamamlamasıyla, yani kad ro
larını yavaş yavaş bünyesinde topla
masıyla şüphesiz çok daha d eğiş ik ,  
çok daha iy i  birtakım yapı lanmalara 
yönelecektir. 

A N A TO L I A :  Aktif bir bakanlik 
olmasi için ne yapilmali ? 

E V i R G E N :  Şu konan görev ve 
yetk i ler i  it ibariyle Çevre Bakanl ığ ı ,  
eğer  çevre konusunda hassas b i r
t a k ı m  üst d ü z e y  yön e t ic i l e r i  
tarafından götürülab i l i rse aktif olabi
l i r. 

A NATO L I A :  Efendim Çevre Ba
kanliği'mn ilgi alamna giren konular 
hemen tüm bakanliklarm ilgi alanlan 
ile çak1şmaktad1r. Durum böyle olun
ca tüm bu bakanliklar ile Çevre Ba
kanliği arasmda ortaya koordinasyon 
sorunu Çikmaktadir. Böyle bir koordi
nasyon için neler yapi/abi/ir? 

E V i R G E N :  Zaten vard ı r  bu. 
Çevre Bakan l ığ ı 'n ın  başkanl ığ ında 
Yüksek Çevre Kurulu vard ı r. 443 
sayı lı Kanun Hükmünde Kara rname 
i le Yüksek Çevre Kurulu i nşa edi l 
mişt i r. Daha da önemlisi bakanlar is
tedikleri takd i rde genelge i le i lg i l i  b i r
tak ım bakan l ı k la rı n üst düzey 
yönetic i le rin i  he r  zaman toplantıya 

çağ ı rabi l i rler. 

A N A T O L l A  : Ama Çevre Ba
kanliği diğer bakanlikiann çevre ile il
gili düzenlemelerini nasil denetleye
bilecektir? 

E V i A G E  N :  Bi raz evvel söyle
diğim hadiseyi burada yine tekrar
layacağım. O da şu; bir hükümet 
çevre konusunda duyarlı ise, bu 
hükümetin icraat lar ında siz bunu 
göreb i l i rsiniz. istediğ i kadar Çevre 
Bakanlığı'n ın görev ve yetki leri çok l i 
mitli olsun. 

ANATOLIA:  Çevre konusunun 
devlet katmda örgütlenmesinin ba
kan/ik yerine başka türlü, örneğin 
Başbakanliğa bağli bir müsteşar!Jk 
olarak yapilmasi daha iyi olmaz 
miydi ? Çünkü böylelikle koordinas
yon daha kolay gerçekleştirilebilirdi? 
Bakanlik düzeyinde bir örgütlenme 
daha iyi midir sizce? 

E V i R G E N :  Şüph esiz . Ç evre 
mü l t i d i s i p l i n e r  b i r  k a v r a m .  
Mültidisipliner b i r  olay. Çevre, bütün 
sektörlerin içinde ele alınması gere
ken öneml i  bir boyut. U laştı rma 
sektöründen inşaat sektörüne, demir  
çe l ik  sektörün d e n  taa tu r izm 
sektörüne kadar pek çok sektörde 
çevre boyutu olarak ele alınmak du
rumunda. Şimdi bunun tartışmasının 
yönetim boyutunda e le a l ınd ığı yer, 
hükümetti r, Bakan lar Kurulu'dur. Siz 
Bakanlar Kurulu'nda çevrenin temsi
l ini bakan seviyesinde e le aldığınız 
takdirde, bürokratik olarak yerini bu
labi l i r. B i r  devlet bakanlığ ı n ı n  tasarru
fu nda, devlet bakan l ığ ı  sadece 
çevreye bakmıyor. Demir çeliğe de 
bakıyor, Etibank'a da bakıyor ya da 
gübre sanayiine de bakıyor. Bu ne-

Geçmiş yıllarda şu vardı: 
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Elektrik enerjisi üretmek 
için 'aman kardeşim bundan 
vazgeçeüm, biz şu kadar 
daha kilowatt elektriği ucuza 
elde edelim" endişesi vardı. 

Ama bir gördük ki Yatağan 
Termik Santralİ'nin 
etrafında yapmış olduğu 
tahrifat ormanları 
katletmiştir. 

denle çevre de b i r  bak ıma sah ipsiz 
ka l ıyor. 

A N A T O L I A :  Saym Evirgen, 
Çevre olay1 yaklaş1k olarak on yildlf 
Türkiye 'nin gündemini bazen az 
bazen de çok işgal ediyor. Çevre ko
nusunda ülkemizde yeterince uzman 
var m1 ? 

E V i A G E  N :  Türk iye 'de asl ında 
bu konuda yet işmiş uzman var. 
Ancak biz bu uzman ları kötü personel 
pol it ika larımız ia  çevreden uzak
laşt ı rıyoruz.  Çevre teşk i lat larında 
maalesef büyük b i r  e rozyon var. 

A N ATO L I A :  Bildiğiniz gibi çev
re, çok geniş bir kavram, bir olay. 
Çevre yalmzca mühendislik bilimleri
nin ilgi alanma girmiyor. Çevre huku
ku var, çevre sosyo/ojisi var. 
Çevrenin bu ve buna benzer dal
lannda Türkiye'de uzman durumu 
nedir? 

E V i R G E N :  Bugün üniversiteler  
boyutunda hemen hemen pek çok 
üniversitemizde Çevre Uygulama ve 
Araştı rma Merkezleri açı lmıştı r. Art ı ,  
s izt3  katı l ıyo rum, çevre d is ip l in ler  
a rası b i r  o lay o lması nedeniy le 
çev renin sadece bir  müh end is l ik  
boyutu yoktur. Çevrenin sosyal bi l im
ler boyutu vard ır, hukuk vardır. Bütün 
bunları n arasında g i riş im yapan b i r  
kişi l iğe sah ipt i r  çevre. O açıdan ben  
çevreyi sadece ve sadece 'çevre 
mühendisl iği' olarak görmek istemiyo
rum. Ve böyle de değ i ldir ayrıca. 

A N AT O L I A :  Türkiye 'de çevre 
eğitimi hangi aşamada. Çevre Uygu
lama ve Araştirma Merkezleri dişmda 
başka kurumlarda çevre eğitimi yap
maktadirlar. 

E V i RG E N :  Bir  şey açıklamak is
t iyorum. D i rekt o larak rektör lük lere 
bağlı olarak kurulan Çevre Uygulama 
ve Araştı rma Merkezleri , araştırmalar 
yapan, uygulamalara, b irtakım proje
lere h izmet veren ,  p rojeler i  götüren 
b irimlerdir. Buralarda akademik çalış
malar yap ı lamamaktadır.  Kanun emri
d i r, ancak enstitü durumunda Çevre 
Araştırma Enstitüsü olması durumun
da buralarda akademik çalışmalar 
veya eğit im - öğretim çal ışmaları 
yapı labil ir. B iz şu aşamada buralarda 
disipl in lerin bir araya gelmesiyle mey
dana g e len pe riyodik ça lışmalar ı ,  
araşt ı rmaları yapabi l iyoruz. 

Onun ötesinde,  Türkiye'de b i raz 



evvel dediğim g ib i  'Çevre Mühen
d is l i ğ i  eğ i t imi  ve ren ünivers i te
ler im izde bölüm le r  va r. Çeşit l i  üni
versi te lerimizde çevre mühendis l iğ i  
bö lüm l e ri açı lmışt ı r .  Ancak ben 
Türkiye'nin şartları açısından çevre 
mühendisliği bölüm lerini isabetl i  ola
rak görmüyorum.  Çevre mühendisl iğ ı  
ya da çevre konusundaki olaylar, çok 
d isip l inl i  o lmas ı nedeniyle ancak l ı 
sans sonrası bir eğitim verilmesini ge
rek t irmekted i r .  Çevrenin az önce 
söylediğimiz gibi  taa ulaştırmadan tu- 1 
rizm sektörüne kadar, d e m i r  çe l i k  
sektöründen inşaat sektörüne kadar. 
yaşad ığımız hayattaki sektörler arası 
girişim yapan boyutu nedeniyle, bizi m  
de meslek adamları ya d a  meslek ele
nıanları içinden bir kimyacısından b i r  
jeoloji mühendisine, bir  fizik mühen
d isinden bir matematikçiye, öbür ta
raftan da b iyoloğundan sosyoloğuna, 
ya da ekonomislinden hukukçusuna 
kadar, kamu yönetidsine kadar tüm 
mesleklerin ancak bunları master ya 
da doktora programlarında ele a lacağ ı 
becer i l i  insanla r ı n  yetişeceği b i r  
ünvan b i r l iği o larak görüyorum. Şu 
anda b iz im ünive rsite l e r i m izdeki  
çevre mühend is l iğ i  bölümlerine karşı 
değil im, ama çevre mühendis l iğ i ,  sa
dece b iz i m  çevre m ü h endis l iğ i  
bölümlerinin inhisarında olan b i r  şey 
deği ldir .  

A N ATO L I A : Türkiye 'deki çevr
eci gruplar hakkmda bilgi verir misi
niz ?  Bunlann çaltşmalanna yakla

·'ştmtntz nastl? Biraz önceki konuş
malarda devlet kattnda yeşil/erin 
olumlu bir izlenime sahip olmadtğtna 
ilişkin bir sözünüz oldu ? 

EV i RG E N :  Bu i lk zamanlardaki 
manzarayd ı .  Yeşi l lere karşı olan tep
ki ler, özellikle 1 985 - 1 989 periyodun
da oldu. Ben bunları yaşad ı m .  Yani 
ben im de tasvip ett iğ im şeyler var, 
eylem le ri var, etmediğim şeyleri de 
var. Şüphesiz çevreci olarak bunları 
akı l l ıca değer len d i rmek,  i h t iyat la 
d e ğ e r l en d i rmek du rumundayı z .  
Ancak Türk iye'deki gönüllü hareket
ler, özel l ikle çevre konusunda maale
sef çok deği l .  Bir  e l in beş parmağı 
kadar g rubu görmekteyiz.  Ha lbuk i 
artık kalkınmış  o lan ülkelerde, de
mokrasinin ye rleştiği ü lkelerde, Batı 
demokrasilerinde gönüllü kuruluşlar, 
öze l l ik le halk ı n  eğ i t im i  ve halkın 
katı l ı m ı  konusunda öneml i  ro l ler ,  
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. . .  başlangıçta kilowatt saatini 
35 liraya ucuz yaptığımız 
elektrik enerjisini, belki üç 
yıl elde ederiz. Ama 
dördüncü, beşinci ve ondan 
sonra gelen yıllarda 35 lira 
değil, 1 50 lira masrqflarla 
elde etmeğe başlarız, çünkü 
çevremiz elden gitmiştir. 

öne m l i  gö rev ler  üst lenm iş le rd i r .  
Çevre için d e  aynı şeki lde. Ş u  anda 
yani birkaç tane gönül lü teşki latın 
dışında, gönüllü kuruluş yok . Ancak , 
bir güzel gelişme var. Pek çok ilden, 
hatta pek çok kasabadan zaman 
zaman üniversitede beni buluyorlar. 
Telefonla veya mektupla beni bu
luyorlar. Birtakım insanlar, kendileri
nin birtakım çalışmalar başiatmakta 
olduklarını bi ldi riyorlar. Konferanslar, 
dökümanlar talep ediyor lar .  Çok 
güzel ge lişmeler bunlar. Hiç bekle
mediğimiz bi r kasabadan, Türkiye'nin 
hiç düşünmediğimiz bir yöresinden 
seslerin gelmesi, gönüllü hareketlere 
katkıda bulunabi lecek insanların 
çoğalması güzel şey ler .  Yalnız bir 
şey daha var: Bunların o rganize 
olması laz ım .  Örgütlü hale gelmesi 
lazım. Bir dernek ha line ge lmesi 
lazım ya da b i r  vak ıf haline gelmesi 
lazım. işte bu konularda maalesef şu 
anda kamuoyunda yeterince bilgi bi
rikimi ve beceri yok. 

A N ATO L I A :  Tabii ki bütün bu 
örgütlenme konulan Çevre Ba
kanltğt'na düşen görevler arastnda . . .  
Saytn Evirgen / .  Çevre Şurast 
hakktnda bazt sorulanm olacak. Şura 
hakktnda çok eleştiriler oldu; siyasi 
bir kazantm yönü bulunduğu, çok 
aceleye getirildiği söylendi, birtaktm 
tarttşmalar hala da var. Bu konular
daki görüşleriniz neler? 

EViRGEN : Ben, bunların hepsi
ne katı lmıyorum. Kritike edi lebi lecek 
yan ları o labi l i r . Ancak ,  şunu 
söyleyebi l ir im, Çevre Şurası'nın top
lanmasında başlangıçtak i o yaklaş ım 
çok doğru değil . iyi i rdelediğ imiz tak
d i rde çok doğru değ i l .  Çevre Ba-

kanlığı'nın kurulmasını müteakip yirmi 
gün içinde Çevre Şurası yapı lmıştı r 
Ancak Çevre Şuras ı 'n ın  önceki  
günleri var. Yani, Çevre Şurası 1 989 
yı lında bir hazı r l ık  toplantısı yapmış. 
Maalesef geçen iki yı l içinde bu konu 
pek fazla ele a lnmam ış. Ancak yeni 
kurulan bir bakanl ık  ve yeni kurulan 
bir bakanlığın bakanı şöyle bir kararla 
yola çık ıyorsa ona saygı duymak ge
rek i r. Ned i r  o karar? "Her  şeyden 
önce ben bakanlığa esas alacağım 
çevre po l i t i k a la r ı m ı ,  yön l e r imi , 
seçeneklerimi Türkiye'de çevre i le i l 
gi l i  tüm insanları toplayarak , bunların 
alacakları on temel konuda verecek
leri raporlara göre hazı r layacağı nı ve 
buna göre ge l işti receğ im" d iyorsa 
buna saygı duymak gerekir .  Çevre 
Şurası 'nın böyle b i r  tari h i  misyonu 
var. Neden? Daha Çevre Bakanl ığı bu 
konuda önyargı olarak hiçbir şeye git
meden, yani gündemindeki malzeme
ler hiçbi r  şeki lde inşa edi lmeden, bir  
çevre şurasının getireceği kararlara, 
tutacağı ı ş ı k lara göre kendisini  
ayarl ıyorsa, bu bence güzel bir  hare
kettir. Ancak buradan itibaren dikkatli 
o lmak zorundayız .  Ge rçekten b u  
Çevre Şurası 'nda a l ınan kararlar,  
Çevre Şuras ı 'nda takip ed i len tav
siyeler, bundan sonraki günlerde Ba
kanlığ ın çal ışmalarında ne kadar kul
lanı l ıyor? işte burada çevreci le re bir 
görev düşmekte. Bunu takip etmek 
durumundalar. 

Çevre Şurası'nda görev alan dele
gele rin Şura kararların ın uygulanıp 
uygulanmadığını takip etme görevleri 
var. Onun ötesinde Çevre Şurası 'nın 
bu tar ih lerde yapı lmış olmasının politi
kasın ı  b i lemiyeceğim, o konularda 
çok fazla bir görüşüm olamaz. Ancak 
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Çevre Şurası'nın bir miktar hakkını da 
yememek lazım. Yapı lanlar ; bütün in
sanların toplanması bir başka boyutu, 
bu bir, Yeşil ler Partisi, bir Sosyalist 
Part i .  Çevre Bakan l ığ ı 'nın o luş
turduğu Çevre Şuras ı 'nın komis
yonlarında delege olarak bulunabi
liyorsa, söz söyleyebi liyorsa, kritike 
edebil iyorsa, buralara e leştiriler geti
reb i l iyorsa, a l ınacak karar ları etki 
leyebi liyorsa, art ı ,  bunun f inalinde 
bütün parti lerin gelip açık bir şekilde 
bütün fikirlerini ortaya koyabiliyorlar
sa , bence bu açık bir o layd ır .  Politik 
deği ld i r .  Bugüne kadar , ben ha
tır lamıyorum; bir Sosyalist Parti'n i n ,  
bir Yeşi l ler Partisi'nin resmi sıfatla b ir 
bakanlığın o luşturduğu komisyonlar
da görev aldığın ı .  Bu da bence güzel, 
demokrasi adına alk ışianacak bir 
o laydır .  

A N A T O L I A :  Efendim Çe vre 
ŞurasJ 'ndan yaklaşik bir ay sonra 
genel seçimler vardi. Bu, daha önce 
yaplim1ş bir seçim takvimi ile sap
tanmiş, bütün partiler propaganda
/ann! bile yapmaya başlamJşlardJ. 
Yani Çevre Şuras1'n1 düzenleyen ba
kanliğm önünde pek fazla bir süre 
yoktu. Çevre Bakanliği 'nin o anki 
kadrolan böylece Şura kararlanm uy
gulama olanağmdan yoksundu. 
Durum böyle olunca, hem Şura için 
daha uzun bir çalişma, bir hazirlik 
yapmak, hem de Şura kararlanm uy
g ulayacak h üküm e tin Şura 'yi 
düzenlemesi için Şura 'mn bir - iki ay 
sonrasina birakllmasi daha doğru bir 
uygulama olmaz mJYdi ? 
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Gökova, termik santral 
yapılması için gerçekten 
talihsiz bir seçim.dir. Bunu 
açıkbkla ortaya koymak 
lazım. Bu bölgeye termik 
santral yapılmasının hiçbir 
mantıklı gerekçesi yoktur. 

E V İ R G E N :  Farketmez. Neden 
farketmez? Yine sizin takdirinize 
kalmıştı r .  Çevre Şurası'nın bir ay 
önce yap ı lması ile b ir ay sonra 
yapı lması arasında, eğer siz Çevre 
Şurası'nda alınan kararları uygulama 
cihetinde bir eği l iminiz varsa, bir peli
tanız varsa, bir ay önce yapı lan 
Çevre Şurası'nın getireceği sonuçları 
da uygulamak durumundasın ız ,  b ir 
ay sonra yapılmış olsa da. 

A N A T O L I A :  Efendim, Çevre 
Şuras1 'na toplumun çevreyle ilgili 
tüm katmasn/ann/n katJ!JmJnln  
sağlanamadiğindan söz ediliyor. Bu 
konuda sizin görüşünüz nedir? 

E V i R G E N : B e n  buna 
katı lmıyorum. Neden katı lmıyorum? 
Üniversitelerden muhtarlara kadar 
i nsanlar vardı toplantıda. Ben de gün 
boyunca iştirak ettim. Bir komisyon 
da vaktim oranında da komisyon 

ça l ı şmalar ı na katı ld ım.  Daha d a  
önemlisi gazetelerde çarşaf gibi ilan
lar vard ı .  H erkesin Çevre Şuras ı 'na 
davet edi ldiğine dair ilanlar çıktı . 

A N AT O L I A : Yalmz .bu gazete 
ilanlanmn ve Ankara caddelerine asiii 
bez afişlerin küçük bir eksiği vard1: 
Çevre ŞurasJ'nJn nerede toplandiğini 
yazmwordu. 

E V i A G E  N :  Bakanlığa sor u lup 
öğrenilebi l i rd i .  Bakanlığa sorsanız 
nerede olduğunu söyler lerdi  . . .  

ANATO L IA : Saym Evirgen, biz
lere bu söyleşiyi yapma f�rsatJnJ ver
menizden dolayi Dergim adJna 
teşekkür ederim. 

E V i R G E N : Ben teşekkür ede-
ri m. 

( Bu söyleşi 12 Kasım 1991 tarihinde 
Ankara - Beytepe'de yapılmıştır.) 


